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وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

  با حملات DDOS بیرون
 از کشور مقابله می کنیم

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره تدابیر این وزارتخانه 
برای مقابلـــه با حملات DDOS به  منظـــور جلوگیری از وارد 
نشـــدن آســـیب به شـــبکه ترافیک کشـــور گفت: مقابله با 
ایـــن حمـــلات را خـــارج از کشـــور انجـــام می دهیم تـــا وارد 
کشـــور نشـــده و زیرســـاخت های ما را مشـــغول خود نکند.

بـــه گـــزارش تســـنیم، ستار هاشـــمی افزود: ما زیرســـاخت 
مقابلـــه با این حمـــلات را داریم اما وقتی ایـــن حملات وارد 
شبکه کشور می شـــود، بخشـــی از ظرفیت ترافیک کشور را 
مشـــغول و درگیر خود می کنـــد.  وی اضافه کـــرد: البته این 
اقـــدام مســـأله را حل نمی کند ولـــی یک گام اســـت. من به 
مدیرعامل شـــرکت ارتباطات زیرســـاخت مأموریت داده ام 

که مســـأله را برای مـــردم و رســـانه ها تبیین کند.

50 درصد اینترنت کشور از VPN رد می شود
مدیرعامـــل شـــرکت ارتباطـــات زیرســـاخت در گفت وگو با 
پیوســـت، کندی اینترنت را به دلیل وجود مشـــکلات شبکه 
اپراتورهـــا، قدیمی بـــودن وای فای خانگی و اشـــباع شـــدن 

لینک های بین اســـتانی دانســـت.
بهـــزاد اکبری افـــزود: بالغ بـــر ۵۰ درصـــد اینترنت کشـــور از 
VPN رد می شـــود که همین اتصال به فیلترشکن، از جمله 
عواملی اســـت که منجر به کندی ســـرعت شـــده است.وی 
آلودگی بســـیار شدید دســـتگاه های ایرانی را نتیجه استفاده 
کاربـــران از فیلترشـــکن ها دانســـت. اکبـــری اضافـــه کـــرد: 
ترافیـــک کاربـــران ایرانی بنا بـــر دلایل مختلـــف محدودیت 
داخلـــی، تحریم های امریکا و آلودگی ها مســـدود می شـــود. 
در مجمـــوع حـــدود ۳۰ درصـــد آدرس هـــای دنیـــا خـــارج از 
دســـترس کاربران ایرانی قرار دارد که ب یش از ۲۰ درصد آن 
به علت همیـــن آلودگی ها و تحریم هاســـت. وی همچنین 
یادآور شـــد: ســـهم فیلترینگ در این منع دسترسی، کمتر 

از ۱۰ درصد برآورد شـــده اســـت.

 تجلیل از 4 بانوی برتر
 در حوزه فناوری بریکس

ن  نش بنیـــا ا د د  قتصـــا ا و  ی  فنـــاور  ، علمـــی ن  معـــاو
رئیس جمهـــوری در جمـــع بانـــوان فنـــاور و نـــوآور برگزیده 
اجلاس بریکس، زنان را افتخار ایران و چراغ مســـیر نوآوری 
و فنـــاوری کشـــور خواند.به گزارش ایرنا، حســـین افشـــین 
ادامه داد: اجلاس بریکس در واقع ســـکویی بود که شـــما از 
آن برای نشـــان دادن توانمندی زنان ایرانی استفاده کردید. 
در همایـــش »زنان؛ محور نوآوری و فنـــاوری«، از ۴ بانوی برتر 
مســـابقه بریکـــس کـــه از برترین های مســـابقه مجمع زنان 

کارآفریـــن بودند بـــا اهدای لوح ســـپاس، تجلیل شـــد.

اخبار

یادداشت

که مـــن وزیر بـــودم، کار کردن بســـیار 
ســـخت تر شده، چراکه شـــاهد نظرات 
سیاسی و ســـلیقه ای بسیاری هستیم، 
اما معتقـــدم تا زمانی کـــه گزارش های 
توجیهی خوب و مناســـبی تهیه نشود، 
نمی تـــوان به رفـــع فیلتریـــگ امیدوار 

. بود
بـــر  ا بر ر  د هـــم  مـــا  ن  مـــا ز ر  د
تکنولوژی هـــای روز مقاومـــت زیـــادی 
وجـــود داشـــت. در اوایل دهـــه 8۰ که 
کشـــور  وارد  می خواســـت  اینترنـــت 
شـــود هـــم عـــده ای مخالفت شـــدید 
جلـــوی  می خواســـتند  و  می کردنـــد 
ورود ایـــن تکنولوژی را بگیرند، اما مگر 

موفـــق شـــدند؟
زمانـــی کـــه مـــن کار را شـــروع کـــردم 
۲۰۰هـــزار کاربـــر اینترنـــت در کشـــور 
داشـــتیم و هیچ شـــبکه ای هـــم وجود 
نداشـــت، بـــا ایـــن حـــال مقاومت هـــا 
گزارش هـــای  مـــا  ولـــی  بـــود،  زیـــاد 
علمـــی و توجیهی معتبـــری تهیه کرده 
و دراختیـــار آقایـــان محمـــد خاتمـــی، 
رئیس جمهوری وقت، مهدی کروبی، 
رئیس وقت مجلس شـــورای اسلامی و 
مرحـــوم آیـــت الله شـــاهرودی، رئیس 
قـــوه قضائیـــه قـــرار دادیـــم. مـــوارد را 
بـــا طیف هـــای مختلـــف بـــه بحـــث و 
گفت و گـــو می گذاشـــتیم، گزارش های 
متعـــددی را خدمـــت مقـــام معظـــم 
رهبری می فرســـتادیم و توضیحاتی به 
ایشـــان می دادیم تا ایشـــان درباره این 

مـــوارد حســـاس نظـــر بدهند.
رهبـــر معظـــم انقلاب هـــم در آن زمان 
بـــا ورود اینترنـــت و قانونمنـــد شـــدن 
کـــه  چرا  ، شـــتند ا ند لفتـــی  مخا ن  آ
گزارش هـــای علمی خوبی تهیه شـــد و 
ایشـــان با نگاه کارشناسی، گزارش ها را 
بررســـی می کردند. در نهایت مجلس 
نیـــز همگـــی قبـــول  و کمیســـیون ها 
کردنـــد کـــه بهتـــر اســـت شـــبکه ملی 
اینترنت را خودمان داشـــته باشـــیم تا 

دیگـــران مـــا را دور نزنند.
معتقـــدم کـــه حـــالا هـــم اگـــر نظـــر 
کارشناســـی خوبی داده شود، تصمیم 
لـــی  و  ، می شـــود گرفتـــه  ســـبی  منا

گفته می شود مذاکره با »متا« 
و »ایکس« یکی از راهکارها 

ح دولت به منظور رفع  در طر
فیلترینگ است. نظر شما در 

این باره چیست؟
معتقدم کـــه مســـأله رفـــع فیلترینگ 
محورهای مختلفـــی دارد و چندبعدی 
اســـت، ولـــی بالاخـــره لابـــی کـــردن و 
و  از ظرفیـــت دیپلماســـی  اســـتفاده 
مذاکـــره، در بســـیاری از مواقع جواب 
می دهـــد و نبایـــد از آن غافل شـــد. به 
هرحـــال صاحبـــان ایـــن پلتفرم هـــای 
بـــزرگ، همگی بـــه دنبال کســـب و کار 
و جـــذب مخاطـــب بیشـــتر هســـتند. 
تعـــداد کاربـــران ایرانـــی هـــم نســـبتاً 
بالاســـت و حضـــور راحت تـــر آنـــان در 
ایـــن شـــبکه های اجتماعـــی، می تواند 
از نظر اقتصادی بـــه نفع این پلتفرم ها 
باشـــد. مـــا هـــم می توانیـــم از همین 
راه وارد شـــویم و احتمـــال بـــه نتیجـــه 
رســـیدن هم دارد. البته ممکن اســـت 
گاهی هـــم چنین مذاکراتـــی به نتیجه 
نرســـد، امـــا به هرحـــال بایـــد بـــه این 

راهـــکار توجـــه کرد.
چنین مذاکراتی در دوران مســـئولیت 
مـــن در وزارت ارتباطات، نتیجه بخش 
ی  یل هـــا با مو ن  زمـــا ن  آ ر  د  . بـــود
ماهواره ای به بـــازار آمده بود و هرچند 
ابتدا جلـــوی آن را گرفتیم، ولی بعد به 
این نتیجه رســـیدیم که به جـــای دعوا 

یـــا ایجـــاد نویـــز بـــرای آن، با شـــرکت 
تولیدکننـــده ایـــن موبایل هـــا مذاکره 
کنیـــم. با ایـــن شـــرکت اماراتـــی وارد 
مذاکـــره شـــدیم تـــا بتوانـــد در ایـــران 
نمایندگی داشـــته باشـــد و در مقابل، 
ما بدانیـــم موبایل های ماهـــواره ای به 
دســـت چه کسی می رســـد. درواقع ما 
بدون مانع تراشـــی، به راحتـــی و تنها از 
طریق مذاکره هوشـــمندانه، توانستیم 

مســـأله را حل کنیم.

شنیده ها حاکی است 
رئیس جمهوری در تلاش برای 

عمل به وعده رفع فیلترینگ، 
قرار است این موضوع را به 

شورای عالی امنیت ملی ببرد. 
نظر شما در این باره چیست؟ 

چرا از همان ابتدا این کار انجام 
نشد؟

بـــه هرحـــال روال عـــادی ایـــن اســـت 
در  فیلترینـــگ  موضـــوع  ابتـــدا  کـــه 
ح  شـــورای عالی فضـــای مجـــازی مطر
و از طریـــق ایـــن شـــورا حل شـــود، اما 
با توجـــه به اینکـــه مشـــکل تاکنون در 
این شـــورا حل نشـــده، قاعدتـــاً دولت 
ایـــن شـــرایط ســـخت، به دنبـــال  در 
مســـیرهای جایگزین از جمله شورای 
عالـــی امنیت ملی می رود تا مســـأله را 
حـــل کنـــد. مطمئناً همه باید نســـبت 
بـــه فرهنـــگ و امنیت مـــان حســـاس 

باشـــیم، ولی انتخاب راه حل درســـت، 
موضوعـــی مهم تر اســـت.

سران ســـه قوه کشـــور و وزرا همگی در 
شـــورای عالی فضـــای مجـــازی، موافق 
رفـــع برخـــی فیلترهـــا بوده انـــد، امـــا 
اعضـــای دیگـــر کـــه بیشـــتر حقیقـــی 
هســـتند، مخالفت می کنند، بنابراین 
چنیـــن موضوعی، رأی نمی آورد یا حتی 
گاه موضـــوع بـــه رأی گیری نمی رســـد.
از ســـوی دیگر چنیـــن شـــورایی، تنها 
قـــرار بـــوده وظیفـــه نظارتـــی بر عهده 
داشـــته باشـــد و عمـــلاً نبایـــد بتوانـــد 
بگیـــرد.  را  قـــوا  ســـران  کار  جلـــوی 
در فضایـــی کـــه شـــاهد مـــوازی کاری 
ی  ن هـــا نو قا  ، مختلـــف ی  ها ا شـــور
کار  هســـتیم،  و...  مجلـــس  متعـــدد 
بســـیار ســـخت می شـــود. معتقـــدم 
ســـاختار کشـــور باید ساده سازی شود 
و مســـئولیت هم متناســـب بـــا اختیار 
باشد. نمی شـــود همه مسئولیت ها به 
گردن دولت باشـــد، ولـــی اختیار آن را 

بـــه حداقـــل ممکن برســـانیم.

شما سابقه وزارت ارتباطات را 
در پرونده خود دارید. اگر در 

همین برهه زمانی سکاندار این 
وزارتخانه بودید، چه راهکاری 

برای رفع فیلترینگ به کار 
می گرفتید یا پیشنهاد می دادید؟

حقیقتاً درحال حاضر نســـبت به زمانی 

روال عادی 
این است که 
ابتدا موضوع 
فیلترینگ در 
شورای عالی 

فضای مجازی 
ح و از  مطر
طریق این 

شورا حل 
شود، اما 

با توجه به 
اینکه مشکل 

تاکنون در 
این شورا حل 
نشده، قاعدتاً 

دولت در 
این شرایط 

سخت، 
به دنبال 

مسیرهای 
جایگزین از 

جمله شورای 
عالی امنیت 

ملی می رود تا 
مسأله را حل 

کند

وزیر ارتباطات دولت اصلاحات در گفت و گو با »ایران« خبر داد

دولت بدنبال راههای جایگزین برای رفع فیلترینگ 

 میترا جلیلی

دبیر گروه فناوری

گفت و گو

یکی از اهداف فیلترینگ، 
قدرتمندتر شدن شبکه های 

اجتماعی بوده است، اگر همین 
امروز محدودیت ها برطرف 

شود، این شبکه های اجتماعی 
می توانند با پلتفرم های خارجی 

رقابت کنند؟
رقابـــت  ننـــد  می توا بگوییـــد.  شـــما 
کنند؟ برخـــی می خواهند بـــا تفکرات 
۱۰۰ســـال پیـــش، در عصـــر دیجیتـــال 
مدیریـــت کننـــد کـــه چنیـــن چیـــزی 
پیـــش  از  امکانپذیـــر نیســـت و کاری 
نمـــی رود. مثلاً برخی معتقـــد بودند با 
فیلتـــر پلتفرم های خارجـــی، می توان 
ا  ر خلـــی  ا د جتماعـــی  ا ی  شـــبکه ها
قوی کـــرد، امـــا نه تنهـــا این شـــبکه ها 
قـــدرت نگرفتنـــد، بلکـــه موفـــق بـــه 
امـــروزه  و  نشـــدند  هـــم  جایگزینـــی 
کاربـــران بـــا وجـــود ســـختی و هزینـــه 
اســـتفاده از فیلترشـــکن ها، همچنان 
در پلتفرم های خارجـــی حضور دارند.
معتقـــدم کـــه حتمـــاً باید شـــبکه های 
اجتماعـــی داخلی را تشـــویق کرد، ولی 
راهـــش این نیســـت کـــه جلـــوی بقیه 
را بگیریـــم، هرچنـــد در ایـــن زمینـــه 
هـــم موفقیتـــی حاصل نشـــد و میزان 
اســـتقبال مـــردم از ایـــن شـــبکه های 
اجتماعـــی را می تـــوان از حجـــم بـــازار 
فیلترشـــکن ها دریافت. ایـــن موضوع 
مشـــابه صنعت خودروســـازی ماست. 
درحالـــی که اجـــازه واردات خـــودرو را 
ندادنـــد آیـــا صنعـــت خودروســـازی ما 
رشـــد کـــرد؟ بـــا رونـــدی کـــه در پیش 
گرفته انـــد، هـــم انحصار ایجاد شـــده 
و هـــم خودروســـازها زیـــان می دهنـــد 
ه  شناخته شـــد عـــد  ا قو بـــا  کـــه  چرا

مدیریـــت، جلـــو نمی رونـــد.

شاید یکی از مشکلات، زیاد 
نبودن محتوای خوب داخلی 

باشد. برای تقویت تولید محتوا 
چه باید کرد؟

هرچه ســـختگیری ها بیشـــتر باشـــد، 
کشـــور ضـــرر بیشـــتری می بینـــد. مـــا 
بایـــد بـــرای تقویـــت تولیدمحتـــوا کار 
کنیـــم تـــا مـــردم بیشـــتر بـــه ســـمت 
اطلاعـــات داخلـــی مرتبط بـــا فرهنگ 
خودمـــان بیاینـــد. این درحالی اســـت 
که ما اکنون در محتوا ســـرمایه گذاری 
انجـــام نمی دهیـــم و فقـــط  خاصـــی 
می خواهیم مـــردم را مجبـــور کنیم به 
ســـمت شـــبکه های اجتماعی داخلی 
بیایند، درســـت ماننـــد کاری که صدا و 

ســـیما انجـــام می دهد.
ایـــن  معتقـــدم دولـــت می توانـــد در 
بخش ســـرمایه گذاری کند و از ســـوی 
بخـــش  و  مـــردم  بـــرای  را  راه  دیگـــر 
خصوصـــی هـــم بـــاز کند تـــا بـــه تولید 

محتـــوا بپردازنـــد. 
راه هـــای مختلفی برای تشـــویق مردم 
به تولید محتوا وجـــود دارد. در دوران 
حضـــورم در وزارت ارتباطـــات، تـــلاش 
کـــردم تا با ســـرمایه عظیمـــی از بخش 
خصوصـــی و ســـرمایه گذاری خارجـــی 
در بخـــش ارتباطـــات، یـــک حرکـــت 
اساســـی ایجاد شـــود. در آن زمان هم 
اگـــر می خواســـتیم متکی بـــه بودجه 
دســـتگاه های  توانمنـــدی  و  دولتـــی 
دولتی باشـــیم که اصلاً نمی توانستیم 

حرکـــت کنیم. 
بایـــد راه را بـــرای مردم باز کنیـــم و کار 
مـــا بیشـــتر نظـــارت باشـــد. مطمئنـــاً 
بخـــش خصوصـــی هـــم از یـــک فضای 
بدون ســـختگیری و فیلترینگ و البته 
قانونمند، اســـتقبال می کند و شـــاهد 
افزایش تولید محتـــوای فاخر خواهیم 

. د بو

به دنبـــال گـــزارش کارشناســـی غلط و 
ناقـــص، تصمیمات هم غلـــط خواهد 
شـــد. رئیس جمهوری چنـــد روز پیش 
حرف خوبی زدنـــد و گفتند که ما باید 
تفکر خود را درســـت کنیـــم. معتقدم 
که تفکـــر غلـــط، کارشناســـی غلط به 
نتیجـــه اش وضعیـــت  و  دنبـــال دارد 
اقتصـــاد و فرهنگ امروز ما می شـــود. 
حتماً راه حل هایی بهتـــر از فیلترینگ 
وجـــود داشـــته و دارد و باید بـــه دنبال 

رفت. آن 

به نظر شما اصولاً فیلترینگ با 
کشور چه کرده است؟

فیلترینگ در همه جـــای دنیا حتی در 
اروپـــا و امریکا هم وجود دارد و کســـی 
نمی تواند بگوید بایـــد کلاً نرم افزارهای 
یـــن  ا  . د شـــو ه  برچیـــد ینـــگ  فیلتر
نرم افزارهـــا به دلیـــل مـــوارد و مباحث 
امنیتـــی، در جهان طراحی شـــده اند و 
به عنوان مثال اگر در ســـایتی، ساخت 
بمـــب دست ســـاز آموزش داده شـــود، 
بلافاصلـــه محتوای آن فیلتر می شـــود 
نه این که کل ســـایت را مسدود کنند. 
مـــا نمی گوییـــم کـــه فیلترینـــگ نباید 
باشـــد، بلکـــه معتقدیم ایـــن موضوع 
بایـــد به صـــورت قانونمند اجرا شـــود، 
نه اینکه دسترســـی مردم به همه چیز 
حتـــی محتواهـــای مرتبـــط بـــا علم و 

فناوری محدود باشـــد.
ولـــی  اســـت،  وری  ضـــر فیلترینـــگ 
مصادیـــق فیلتـــر کـــردن مهم اســـت و 
ایـــن مصادیـــق، بایـــد کاملاً مشـــخص 
شـــوند. کســـی نمی گویـــد فیلتـــر بـــه 
کل بایـــد برچیـــده شـــود، چراکـــه بـــه 
هرحـــال تأمیـــن امنیـــت و فرهنـــگ 
کشـــور در فضای مجازی مهم اســـت، 
ولـــی معتقدم در تعییـــن مصادیقی که 
بایـــد فیلتر شـــوند، موفـــق نبوده ایم. 
در زمـــان مـــا هـــم فیلترینـــگ هرچند 
ضعیـــف، ولـــی وجـــود داشـــت. مـــا 
به دلیل بحث هـــای امنیتـــی، نرم افزار 
فیلترینگ را وارد کردیم، ولی در همان 
زمان هم اعتقاد داشتیم که باید از آن 

درســـت اســـتفاده شود.

آیا هدف از اجرای فیلترینگ در 
جامعه محقق شده است؟

می تـــوان گفـــت فیلترینـــگ کنونـــی، 
ضـــد امنیت کشـــور اســـت و ازســـوی 
دیگـــر تاکنـــون بـــرای تأمیـــن اهداف 
درنظر گرفته شـــده نیز هیـــچ کارآیی ای 
نداشـــته اســـت. با اینکه من دوستان 
مجـــازی  فضـــای  شـــورای عالی  در  را 
می شناســـم و معتقدم که انسان های 
باصداقتی هســـتند ولـــی معتقدم که 
ایـــن نـــگاه، پاســـخگوی دغدغه هـــای 
امنیتی مطـــرح در این حوزه نیســـت. 
 ، فیلترشـــکن ز  ا ه  د ســـتفا ا قتـــی  و
معناســـت  ن  ا بـــد می می شـــود  عمو
کـــه فیلترینـــگ بی اثـــر شـــده اســـت. 
اگر بـــه عنوان مثـــال ۱۰درصـــد جامعه 
از فیلترشـــکن اســـتفاده می کردنـــد، 
ینـــگ  فیلتر ییـــم  بگو نســـتیم  ا می تو
تأثیر داشـــته اســـت، ولی وقتـــی بالای 
8۵درصـــد مـــردم درحـــال اســـتفاده 
از وی پـــی ان هســـتند و کمتـــر کســـی 
را می تـــوان یافت کـــه از آن اســـتفاده 
نکنـــد، عملاً فیلترینگ بی معناســـت. 
از ســـوی دیگر بـــا وجود فیلترشـــکن، 
دسترســـی کاربـــران بـــه مـــوارد خلاف 
هزینـــه  و  می شـــود  آســـان تر  بســـیار 
خانوارهـــا نیـــز بی دلیل بالا مـــی رود.
مـــن اســـتدلال مثبتـــی بـــرای ادامـــه 
فیلترینـــگ کنونـــی نمی بینـــم، چراکه 
مملکـــت،  بـــرای  ضـــرر  آن  سراســـر 
ایجاد هزینـــه برای کاربـــران و افزایش 

نارضایتـــی مـــردم اســـت.

به نظر می رســـد ســـرانجام فیلترینگ به ایســـتگاه دیپلماسی و مذاکره رسیده تا شـــاید بتوان سرنخ این کلاف ســـردر گم را پیدا 
کـــرد و کام کاربـــران در میانه اظهارنظرهای مختلف و بعضاً مغایر، شـــیرین شـــود. وزیـــر ارتباطات و فنـــاوری اطلاعات به تازگی 
یکـــی از طرح های دولت برای رفع فیلترینگ را اســـتفاده از ظرفیت دیپلماســـی و مذاکره دانســـته و البته یادآور شـــده اســـت 
بـــاز کردن این طرح قبل از نهایی شـــدن، ممکن اســـت آن را از اصل مســـیر جدا کند، هرچنـــد ابراز امیدواری کـــرده که این 
موضـــوع تا یکی دو هفته آینده به نتیجه برســـد. پیـــش از این نیز وزیر ارتباطـــات از اجرای گام بـــه گام و پلکانی رفع فیلترینگ 
غ از اینکه چنین  خبـــر داده و یادآور شـــده بود: طرح های متعددی ارائه شـــده و باید در این موارد، به جمع بندی رســـید. فـــار
راهکارهایی به نتیجه می رســـد یا نه، درباره موضوع فیلترینگ و حواشـــی آن، راهکارهای ممکن، رفع فیلترینگ و برخی موارد 

دیگـــر با احمد معتمدی، وزیـــر ارتباطات و فنـــاوری اطلاعات دولت اصلاحات به گفت و گو نشســـتیم کـــه در زیر می خوانید.

تازه های فناوری

آتش ســـوزی های گســـترده و طوفان های 
پـــی در پـــی در امریکا تبدیل بـــه معضلی 
بـــزرگ بـــرای شـــرکت های بیمـــه شـــده 
در  شـــرکت ها  یـــن  ا اغلـــب  و  اســـت 
ایالت هـــای پرخطـــری چـــون فلوریـــدا، 
کالیفرنیـــا و تگـــزاس تمایلـــی بـــه عقـــد 
قـــرارداد بـــا شـــهروندان ندارنـــد. بـــرای 
حـــل ایـــن مشـــکل، یـــک اســـتارتاپ در 
امریـــکا برای رصـــد تغییـــرات آب و هوایی 
و میزان خســـارت های ناشـــی از طوفان و 
آتش ســـوزی، بالن هـــای مجهـــز به هوش 
مصنوعی را به استراتوســـفر پرتاب کرده تا 
اطلاعـــات دقیقی در اختیار شـــرکت های 

بیمـــه قـــرار دهد.
استارتاپ Near Space Labs مستقر در 
نیویورک، شبکه ای از بالن هایی مجهز به 
هوش مصنوعی و دوربین هـــای روباتیک 
پیشـــرفته را برای ثبت تصاویری با وضوح 
بـــالا و رصـــد تغییـــرات آب و هوایـــی در 
سراســـر امریکا مســـتقر کرده اســـت تا کار 
ارزیابی و پاســـخ به آســـیب های ناشـــی از 
رویدادهای شـــدید آب و هوایی آســـان تر 

. شود

ایـــن بالن هـــای مجهـــز بـــه روبات هـــای 
هوشـــمند »Swifts« می توانند تصاویری 
بـــا وضـــوح 7 ســـانتی متر در هر پیکســـل 
را ثبـــت کننـــد. هـــر ســـوئیفت کـــه در 
استراتوســـفر فعالیت می کنـــد، می تواند 
تا ۱۰۰۰ کیلومتـــر مربع تصویـــر در هر پرواز 
ثبـــت کند. ایـــن اســـتارتاپ مشـــاهدات 
دقیـــق مکرری از مناطقی کـــه تحت تأثیر 
بلایـــای طبیعی قـــرار گرفته اند جمع آوری 
می کنـــد و ایـــن اطلاعـــات را در اختیـــار 
شـــرکت های بیمـــه قـــرار می دهـــد. این 
بالن هـــا همـــان چیـــزی را کـــه 8۰۰ هـــزار 

پهپـــاد با یـــک پـــرواز انجـــام می دهند به 
تصویـــر می کشـــند و می تواننـــد عملیات 
نقشـــه برداری را کـــه در شـــرایط عـــادی 
چندیـــن هفته طول می کشـــد تنها ظرف 
چنـــد ســـاعت انجـــام دهند. حتـــی این 
اســـتارتاپ امریکایی می تواند با بررســـی 
میزان رطوبـــت خاک، خطر آتش ســـوزی 
را ارزیابـــی کند و با اســـتفاده از روش های 
جدیـــد و ابتـــکاری بـــرای نقشـــه برداری 
مناطـــق آســـیب دیده ای که قبـــلاً پرخطر 
تلقـــی نمی شـــدند، اطلاعـــات دقیق تری 
در اختیار شـــرکت های بیمه قـــرار دهد.

 

دنیای روبات ها

 Pudu Robotics چینـــی  شـــرکت 
بـــا انتشـــار ویدئویـــی، اولیـــن روبـــات 
انســـان نمای دوپای خـــود را معرفی کرد. 
ایـــن روبـــات بـــا اســـتفاده از مدل هـــای 
هـــوش مصنوعـــی پیشـــرفته، می توانـــد 
همچـــون انســـان تعامـــلات چندوجهی 
داشـــته باشـــد. همچنیـــن قابلیت هایی 
مانند مقاومت در برابـــر موانع، بالارفتن 
از ســـطح شـــیب دار و جارو کردن زمین 

را داراســـت.
مفصل هـــای این روبـــات دارای گشـــتاور 
مناسبی اســـت به همین دلیل چرخش 
خوبی دارد و حرکت آن بســـیار روان تر از 
روبات های پیشـــین اســـت. ایـــن روبات 
انســـان نمای چینـــی 6۵ کیلوگـــرم وزن 
و ۱7۰ ســـانتی متر قـــد دارد و دســـت ۵ 
انگشـــتی آن، توجـــه بســـیاری را به خود 
جلب کرده اســـت. این روبـــات می تواند 
با ســـرعت ۲ متر در ثانیـــه حرکت کند و 
به راحتـــی از پله هـــا، محیط شـــیب دار و 
ســـطوح پیچیده ای که ممکن اســـت در 
شـــهر وجود داشـــته باشـــد، عبـــور کند. 
ایـــن روبـــات همزمـــان کـــه روی ۲ پـــای 

خـــود راه مـــی رود، می تواند بـــه وظایفی 
مانند جـــارو کردن کـــه به ۲ دســـت نیاز 
دارند، بپردازد. همچنین گفته می شـــود 
کـــه ایـــن روبـــات انســـان نما مجهـــز بـــه 
سیســـتم ناوبری بصری و سنســـورهایی 
دقیـــق اســـت کـــه بـــه صـــورت لحظه ای 
نقشـــه برداری ســـه بعدی انجام می دهند 
و همیـــن موضـــوع باعـــث می شـــود این 
روبات بتوانـــد موقعیت خود را در محیط 

کند. درک 
همچنیـــن بـــرای ســـاخت ایـــن روبـــات 
وباتیـــک  ر ی  ســـت ها د ز  ا ن نما  نســـا ا

PUDU DH11 اســـتفاده شـــده اســـت 
کـــه شـــرکت چینـــی اخیـــراً آن را معرفی 

کـــرده بود.
 ایـــن روبـــات می توانـــد مانند انســـان ها 
روی ۲ پـــای خـــود راه بـــرود و همزمـــان 
وظایفـــی کـــه بـــه دو دســـت نیـــاز دارند 
)ماننـــد جاروکـــردن( را انجـــام دهـــد. 
قـــرار   PUDU D9 روبـــات انســـان نما 
اســـت بزودی وارد مرحلـــه پیش فروش 
شـــود. علاقه مندان هم اکنون می توانند 
درخواســـت خود را از طریق وب ســـایت 
رسمی این شـــرکت چینی ارســـال کنند.

رونمایی از شبیه ترین روبات به انسانرصد آسمان با بالن های هوشمند

توسعه فیبر نوری، زمینه ساز ارتباطات پایدار
توســـعه فیبر نوری منجر به تقویت شـــبکه های اســـتانی و 
ســـرویس های بومی می شـــود و امکان رســـاندن اطلاعات 
پرســـرعت را فراهـــم می کنـــد. بـــا اســـتفاده از فیبـــر نوری 
بســـیاری از معضلات و مشـــکلات کشور بر بســـتر اینترنت 
قابل حل شـــدن اســـت و به نوعی می توان گفت سیســـتم 
پیچیـــده و غیرپاســـخگوی اداری بـــا توســـعه ارتباطـــات و 
فنـــاوری اطلاعات و بـــا تمرکز بر فیبـــر نوری، جـــای خود را 
بـــه ارائه خدمات ســـریع، دقیـــق و ارزان بـــرای اقصی نقاط 
کشـــور می دهد. بـــه همین دلیل نیاز اســـت کـــه در اولین 
فرصت، توســـعه فیبر نوری را در کل کشـــور شـــاهد باشیم. 
همچنیـــن بـــا اســـتفاده از توان شـــرکت های ارائـــه کننده 
خدمـــات این حوزه، نهایت اســـتفاده را ببریم و با تقســـیم 
کار حتـــی نقاط مختلف روســـتایی هم تحت پوشـــش این 

فناوری قـــرار بگیرند.
البتـــه یکـــی از نکات مهـــم وجـــود تحریم هایی اســـت که 
در بازه هـــای مختلـــف دسترســـی بـــه تکنولوژی هـــای روز 
دنیـــا را محـــدود کـــرده، امـــا شـــرکت های ایرانـــی بـــه ویژه 
دانش بنیان هـــا با توجه بـــه توانمنـــدی و ظرفیت هایی که 
دارند می توانند بخشـــی از نیازهای کشـــور را تأمین کنند و 
می توانیـــم با توجه به منابـــع داخلی، این زیرســـاخت را در 

کشور توســـعه دهیم.
شـــعار امســـال نمایشـــگاه تلکام که فـــردا آغاز می شـــود و 
محلـــی بـــرای عرضه آخریـــن دســـتاوردهای شـــرکت های 
مخابراتی است، »مخابرات پایدار در عصر هوش مصنوعی« 
انتخـــاب شـــده و هـــوش مصنوعـــی می تواند در تســـهیل 
توســـعه فیبر نوری در کشور مؤثر باشـــد. این حوزه بسیاری 
از نیازهـــای جامعه را بـــرآورده  می کند. البته در مقایســـه با 
ســـرمایه گذاری هایی که در کشـــورهای غربی و کشـــورهای 
با تمکن مالی بالاتر انجام شـــده،  در ایران شـــاهد اقدامات 
زیـــادی نیســـتیم اما اگر تمرکز بیشـــتری در ایـــن حوزه رقم 
بخورد، می توان عقب افتادگی ها را جبران و مشـــکل کشور 
را حل کرد. وزارت ارتباطـــات و فناوری اطلاعات می تواند به 
کمک شـــرکت مخابرات ایران و سایر شرکت ها، این منابع 
را جمـــع آوری و عقب افتادگی در این حـــوزه را جبران کند.

بجز دسترســـی گســـترده به فیبر نـــوری و توجـــه به هوش 
مصنوعـــی، مطالبـــه جدی جامعه، فراهم شـــدن ســـرعت 
قابـــل قبول برای دسترســـی به اینترنت اســـت. در کشـــور 
ما اکنـــون انتظارات مـــردم برآورده نمی شـــود و بســـیاری از 
خدماتـــی کـــه مـــردم نیازمند دسترســـی به آن هســـتند با 
ســـرعت محـــدود و پایین اینترنـــت قابل تحقق نیســـت. 
بســـیاری از فعالیت هـــای علمـــی، ســـرگرمی و تفریحـــی 
هـــم نیازمنـــد اینترنـــت پرســـرعت هســـتند. بســـیاری از 
تولیدکننـــدگان نرم افزارهـــا یـــا کســـانی کـــه می خواهنـــد 
خدماتـــی فراتر ارائـــه کنند هم بـــا اینترنت فعلـــی قادر به 
ایفـــای نقش نیســـتند. توجه شـــرکت مخابرات ایـــران به 
عرضه اینترنت پرسرعت برای گیمرها مؤثر است و ضرورت 
دارد برای کاهـــش فاصله و عقب افتادگی زیرســـاخت های 
مخابراتی بســـتر و شـــرایط مناســـبی آمـــاده شـــود که این 
مهم تنهـــا از طریق اینترنت پرســـرعت قابل تحقق اســـت 
و امیدواریم شـــاهدرونمایی آن در تلکام امســـال باشـــیم.

جعفر قادری
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 مجلس شورای اسلامی


